
První krok do nové aleje se vydařil. Naše město přihlásilo svůj plán 
do soutěže Nadace ČEZ a tato nadace náš plán vybrala a vyhradila 
na něj peníze. Ten plán byl úplně jednoduchý – vysázet ovocné stro-
my podél staré cesty ze Švamberka vedoucí na Semechnice a Trnov, 
aby se pocestným lépe šlapalo a měli po ruce něco šťavnatého k za-
kousnutí. Ačkoliv jsme zpočátku uvažovali o maximálně desítkách 
stromů, díky této nečekané podpoře můžeme vysázet rovnou stov-
ku stromů. Padesát hrušní a padesát švestek. Proč zrovna hrušky 
a švestky? Kdo někdy ochutnal stopičku něčeho ostřejšího, ten ví, 
že případná nadúroda nemusí skončit v podzimním blátě na zemi. 
Hlavním důvodem ovšem určitě je, že historicky tyto stromy vždy 
na této spojnici mezi našimi obcemi byly.
 Jsme rádi, že se nám daří plnit další ze slibů, totiž dělat Opočno 
krásnější a zelenější a příjemnější pro život.

 A teď potřebujeme vás, silné paže mužů a podporu žen, aby 
stromy skončily na tom správném místě, v hlíně u cesty. Vezměte 
rýče, lopaty, palice a kladívka a hlavně své děti, ať vidí bohulibé 
dílo na vlastní oči a mají na co vzpomínat. Určitě si na ten „svůj“ 
strom vzpomenou vždycky, když půjdou okolo. Ovocný strom je 
taková věčná připomínka, že je dobré mít někde kořeny, růst rov-
ně a nabízet plody svého snažení těm, kteří je potřebují. A také se 
říká, že strom je spojení mezi zemí a nebem.
 Tak přijďte 26. 4. 2014 od 9 hodin na starou semechnickou 
a trnovskou cestu (na Švamberku) a uděláme si společně hez-
ký den. Obec zajistila pití pro každého, takže žízní nikdo neumře. 
Když přinesete něco dobrého na zub, čím byste chtěli uctít sázejí-
cí, tím líp nám půjde práce od ruky.  
 Těší se váš starosta Štěpán Jelínek

PARKOVÁNÍ NA KUPKOVĚ NÁMĚSTÍ. 
BRZY UŽ JEDINĚ S HODINAMI

Pravděpodobně začátkem května dojde ke změně parkovacího 
režimu v horní polovině Kupkova náměstí. Ve všední dny od 
7 do 17 hodin zde bude možné parkovat pouze s parkovacími 
hodinami maximálně po dobu dvou hodin. O víkendech bude 
parkování bez omezení. 
 „Informace o povinnosti použít parkovací hodiny zajistí nové 
dopravní značení, které se v současné době připravuje,“ řekla 
nám Eva Rohlenová z odboru majetku a rozvoje města. >2
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z p r á v y  z  r a d n i c e  —

PARKOVÁNÍ NA KUPKOVĚ NÁMĚSTÍ. 
BRZY UŽ JEDINĚ S HODINAMI

(dokončení z titulní strany) Podle starosty Štěpána Jelínka by 
nový parkovací systém měl zajistit volná místa na náměstí 
pro krátkodobé parkování a zamezit vytváření odkladiště aut 
z Kupkova náměstí. Parkování v centru města by mělo sloužit 
především návštěvníkům města či místním lidem, kteří zde po-
třebují na krátkou dobu zaparkovat své vozidlo, aby si vyřídili 
potřebné věci. 
 Parkovací hodiny si budete moci za dvanáct korun zakoupit 
v informačním centru v budově městského úřadu od konce dubna. 
 A jak fungují parkovací hodiny v praxi? Po zaparkování na 
náměstí jen na hodinách nastavíte čas příjezdu. Hodiny může 
nahradit i informace o času příjezdu uvedená čitelně na papí-
ru umístěném na palubní desce. Na dodržování omezené doby 
parkování bude dohlížet Městská policie z Dobrušky, Policie 
ČR a bezpečnostní agentura. (dš)

KDE JE ČÁNECKÝ KŘÍŽEK?

Pokud jste si snad všimli, že z Čánky zmizel železný křížek včetně 
plůtku, nemusíte mít strach a volat na policii s tím, že se naše obec 
stala opět obětí nenechavců. Zmiňované cennosti se v současnos-
ti nacházejí u pana Josefa Černého z Ohnišova, který se postará 
o jejich opravu. (pa)

MĚSTO NABÍZÍ PRONÁJEM PRODEJNY 
POTRAVIN V ČÁNCE

Město Opočno vyhlašuje záměr na pronájem nebytových prostor 
v Čánce – prodejna potravin.
Podmínky pronájmu nebytových prostor:

– začátek pronájmu od 1. 5. 2014 nebo dle dohody 
– pronájem na dobu neurčitou
– zachování stávajícího využití prodejny potravin a smíšeného zboží
– otevírací doba minimálně 4 dny v týdnu
– minimální výše nájemného 1.500 Kč za měsíc
Termín pro podání nabídek je 23. 4. 2014. Bližší informace na 
MěÚ Opočno, odbor majetku a rozvoje města, 494 669 630.

 Hana Samkováz jednání  rady —

– Rada města schválila zahájení prací na opravě dětského hřiště 
u mateřské školy. 

– Rada města schválila uzavření smlouvy o dílo s panem Josefem 
Černým z Ohnišova na opravu kovaného plůtku kolem křížku 
v Čánce.  

– Rada města schválila SOD s projekčním ateliérem LÁBUS AA – 
Architektonický ateliér, s.r.o. na zpracování studie objektu čp. 2 
v Opočně (bývalý soud a Zámecká vinárna).

– Rada města podpořila podání žádosti o dotaci a schválila případ-
nou fi nanční spoluúčast města na projektu „Bezpečnou cestou – 
prevence rizik pro žáky Základní školy Opočno“.   

– Rada města schválila přijetí nadačního příspěvku od Nadace 
ČEZ z grantového řízení Stromy ve výši 47.090 Kč na projekt Ob-
nova části alejí Opočno – Trnov a Opočno – Semechnice.

– Rada města schválila smlouvu o výpůjčce, kterou předá TJ Spar-
taku do užívání nový traktůrek Husqvarna.  

– Rada města rozhodla o uzavření smlouvy o dílo se společností Al-
tero s.r.o. Záměl na výměnu oken v přízemí budovy základní školy 
čp. 11 na Trčkově náměstí. Jedná se o první etapu výměny oken.

– Rada města rozhodla zveřejnit záměr na pronájem nebytových 
prostor – prodejny Čánka s tím, že minimální nájem bude činit 
1.500 Kč/měsíc a prodejní doba bude minimálně 4 dny v týdnu.

– Rada města rozhodla o uzavření smlouvy se Svazem Mažoretek 
ČR za účelem pořádání postupové mistrovské soutěže mažoretek 
ČR 2014, včetně fi nančního zajištění celé akce. 

 s p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

V Ý Z N A M N É  J U B I L E U M  O S L A V I L I :
Lydie Kočnarová 15. 3. 1934
Jaroslav Valášek 30. 3. 1930
Libuše Zachová 1. 4. 1932
Alexander Váradi  1. 4. 1934
Miluška Svobodová 2. 4. 1927
Josef Javůrek 2. 4. 1922
Marta Nejmanová 8. 4. 1927

Povinnost použít parkovací hodiny se bude vztahovat na čer-
veně vyznačné zóny. Pro stání delší než dvě hodiny bude možné 
využít severní frontu náměstí a parkoviště u zimního stadionu 
a za prodejnou COOP.

Čánecký křížek – hlavně plůtek už si opravu skutečně zasloužil.
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z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

N O V É  W E B O V É  S T R Á N K Y 
K N I H O V N Y

Naše knihovna bude mít od 1. května 2014 nové webové strán-
ky. Najdete je na adrese knihovna.opocno.cz. Momentálně jsou 
stránky ve zkušebním provozu. Uvítáme vaše komentáře a nápa-
dy. S vašimi podněty nás kontaktujte na e-mailové adrese ms.opo-
cno@gmail.com. 

V Ý T V A R N É  P R Á C E  Ž Á K Ů  Z U Š 
V  K N I H O V N Ě

Městská knihovna navázala spolupráci s výtvarným oborem Zá-
kladní umělecké školy Opočno. Práce žáků výtvarného oboru si 
můžete prohlédnout v obou patrech knihovny ve výpůjčních hodi-
nách. V dubnu zde budou vystaveny velikonoční dekorace ze sena. 

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Joan Aiken: Sirotek z Highbury
 Pokračování románu od J. Austenové Emma.

– Stephen Hunter: Snadný terč. Thriller.
– Anne Gesthuysenová: Jsme přece sestry. Román.
– James Herriot: Zvěrolékař jde do boje. Humorný román.
– Věra Chytilová, Tomáš Pilát: Věra Chytilová zblízka
 Kniha vzpomínek.

– Daniela Mičanová: Ve službách třináctého prince
 Historický román.

– Jojo Moyesová: Poslední dopis od tvé lásky. Román.
– Luděk Navara, Miroslav Kasáček: Volavčí sítě
 Po stopách třetího odboje.

– Warda Saillo: Pláč v poušti. Skutečný příběh.
– John Sandford: Krvavá pomsta. Krimi.
– Marius Surosz: Pepíci 
 Dramatické století Čechů polskýma očima.

– Ota Ulč: Škvorečtí. Čtyřicet let zážitků a korespondence.

Oddělení pro děti
– Ilona Fišerová: Na orlích křídlech. Dobrodružný příběh.
– Černík, Miler: Krtek jde do školy. Leporelo.
– Victoria Schwab: Archiv. Mysteriózní.
– Alan MacDonald: Rošťák Bertík – Třaskavkyyy! Humor.
– Marissa Meyer: Měsíční kroniky 2. – Scarlet. Fantasy.
– Dagmar H. Mueller: Upíří internát 1., 2. Fantasy pro dívky.
– Bill Watterson: Calvin a Hobbes. Humorný komiks.
– Disney: Moje první encyklopedie – Příroda
 Encyklopedie pro nejmenší.

– Matt Groening: Bart Simpson – Průvodce životem
 Naučná literatura.

– Arnošt Vít: Proč asi chrti ocasem vrtí? Pro nejmenší.
– Disney: Ledové království. Filmový příběh.

Dubnové akce na dětském oddělení:
Výstavka: Albert Uderzo
Soutěž: Můj domov
Tvořivá dílna: Kuřátko
(probíhá v půjčovní dobu – pondělí a středa 12 – 16.30)  (ms)

n o v i n k y  z e  z á m k u  —

J E  L I B O  S V A T B U  N A  Z Á M K U ?

Novou tvář získal jeden méně využívaný prostor v opočenském zámku. 
 Je to tvář přívětivá a zvoucí. Její pozvání je však na hony vzdálené  jakéko-
liv koketérii, zůstává stále věrná své původnosti. 
 Takovým dojmem na mě zapůsobil sál zvaný tabulnice, když jsem do 
něho vešla poprvé. Věděla jsem, že sál bude využíván např. na svatební obřa-
dy, a tak jsem vcházela s mírnými obavami. Proč? Asi před dvaceti lety jsem 
byla na jednom gotickém hradě, kde měli svatební síň. Dodnes si pamatuji, 
že když jsem do ní vešla, ztuhla jsem. Znáte takový ten pocit strnulosti, kdy 
nejprve nevěříte svým očím a teprve postupně se probíráte a uvědomujete 
si, že to co vidíte, opravdu JE? V gotickém hradě totiž pojali svatební síň tak 
sladce a růžově, že to bylo nejen sladké, ale přímo přeslazené. 
 Naštěstí mé obavy nebyly namístě. Tabulnice je ryze renesanční, myslím, 
že její úprava pro svatební síň byla provedena s velkou úctou k prostoru. Ni-
čit duch místa považuji za trestuhodné, v tomto případě se stal pravý opak 

–  vliv genia loci se po úpravách umocnil. 
 Ale dosti o pocitech, je na čase říci, co v tomto sále zámek nabízí.

Nejen svatební síň
„Je pravdou, že tu už funguje focení svateb, stále častěji se však objevovaly 

dotazy na možnost svatebního obřadu. Proto jsme se rozhodli prostor, kte-
rý nebyl v posledních letech pro veřejnost využíván, připravit pro podobné 
příležitosti. Nebude se tedy jednat pouze o svatební obřady, je možný i další 
pronájem. Od akcí fi remních až po ty ryze soukromé, rodinné a slavnostní, 
jakými jsou například křtiny,“ jmenuje některé z možností pracovník zám-
ku Milan Junek. 
(To by vlastně nebylo špatné – svatba na opočenském zámku a po devíti mě-
sících křtiny tamtéž… Nebo naopak?)
 Má poslední otázka Milanu Junkovi zněla – co je tabulnice?
 Dozvěděla jsem se stručnou historii sálu. V 17. století zde byla „místnost 
s tabulí“, tedy s velkým stolem. Proto se jí říkalo tabulnice, což je český výraz 
pro německý název tafelstuben. Na začátku 20. století sem tehdejší majitel 
zámku Josef Colloredo-Mannsfeld umístil etnografi cké sbírky získané při 
svých cestách do Severní Ameriky. Ty byly později přemístěny k africkým 
sbírkám do etnografi ckého sálu, tabulnice pak byla využívána jako součást 
expozic, depozitář či skladiště.
 Zbývá dodat, že sál, vlastně tabulnice, se sice nestane součástí prohlídko-
vého okruhu, ale k vidění určitě bude. Již o víkendu 19. až 20. dubna bude 
zpřístupněna v rámci Mezinárodního dne památek (spolu s již tradiční 
pánskou koupelnou). Oboje bude součástí prohlídky, aniž by se navyšovalo 
vstupné. 
 A svatebčané? Start je načasován symbolicky – o máji se přece mluví 
jako o čase lásky. Takže od 1. května.  (dm)

Snímek potvrzuje, že úpravy sálu, v němž se dochovala rene-
sanční hřebínková klenba, prováděli lidé, pro něž duch místa 
není pouhou frází. Foto: archiv zámku
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z p r á v y  z e  š k o l y  —

N A  Z Á B A V N O U  F Y Z I K U  Z Í S K Á
Š K O L A  T É M Ě Ř  S T O  P A D E S Á T  T I S Í C

Základní škola Opočno byla úspěšná 
v žádosti Nadace ČEZ Oranžová učeb-
na. Na projekt s názvem Zábavná fyzi-
ka získala škola 133.400 Kč.  
 Cílem projektu je nasměrovat žáky 
při volbě svého povolání k technickým 
oborům. 
 Díky pořízeným moderním pomůc-

kám zpřístupníme fyziku žákům prostřednictvím vlastních 
praktických zkušeností. Přesuneme výuku ven a žáci vlastním 
bádáním a následnou analýzou dat lépe pochopí zkoumané 
jevy. Cílem je odstranit u žáků obavy z technických předmětů 
a dát jim příležitost k poznávání a zkoumání. Z fi nančního pří-
spěvku od Nadace ČEZ zakoupíme různé senzory a čidla, např. 
senzor tepla, tlaku, rosného bodu apod., siloměr – dopadová 
plošina, sériový paralelní obvod, zařízení na odvození Ohmo-
va zákona, softwary.  
 Mgr. Jana Hrnčířová, Mgr. Jaroslav Hrubý

P R O J E K T  V Ě D A  N A  D O S A H  R U K Y 
M Á  Z V Ý Š I T  Z Á J E M  O  T E C H N I C K É 

A  P Ř Í R O D O V Ě D N É  O B O R Y

Věda na dosah ruky – tak zní název projektu, který Univerzita 
Hradec Králové zahájila v těchto dnech s cílem podpořit zájem 
žáků a studentů základních, středních a vyšších odborných škol 
o přírodovědné a technické obory.
 ZŠ Opočno je partnerem bez fi nanční spoluúčasti spolu 
s dalšími 11 školami. Univerzita se rozhodla pro zapojení naší 
školy do projektu pro naše bohaté zkušenosti s řízením a re-
alizací projektů z oblasti rozvoje lidských zdrojů jako Badatel 
v akci, Ornitologie v praxi a Zvyšování kvality výuky. 
 ZŠ Opočno bude jako partnerská škola do projektu zapojena 
napříč klíčovými aktivitami. Učitelé přírodních věd se budou 
společně s vědeckými pracovníky Univerzity Hradec Králové 
podílet na přípravě metodických materiálů a badatelských listů. 
 Do přípravy těchto materiálů by se měly promítnout přede-
vším potřeby naší školy a cenné zkušenosti učitelů s vedením 
žákovských kolektivů. 
 Dále budou učitelé připomínkovat tematické zaměření a ob-
sah připravovaných přednášek a workshopů pro žáky a zúčast-
ní se odborné diskuze o výsledcích projektu na závěrečné konfe-
renci.  Pro žáky a učitele budou připraveny zajímavé workshopy, 
přednášky a projektové dny zaměřené na popularizaci vědy 
a badatelsky orientovanou výuku a její metodiku.
  Naše škola bude využívat informace a metodické materiály 
zveřejněné na webu projektu.  
 Mgr. Jana Hrnčířová, Mgr. Jaroslav Hrubý

O projektu
 Aktivity projektu směřují k vytvoření funkční sítě spolupracujících 
škol, posilují význam výměny zkušeností při přípravě metodických ma-
teriálů pro uplatnění ve výuce cílových skupin a popularizují vědecko-

-výzkumnou činnost pro zvýšení atraktivnosti přírodovědných a technic-
kých oborů, čímž reagují na aktuální negativní vývoj poptávky po studiu 
těchto oborů mezi žáky a studenty ZŠ, SŠ a VOŠ. 

 Projekt vyhledává nadějné žáky a studenty a podněcuje a posiluje je-
jich další badatelské úsilí v oblasti přírodních a technických věd v mnoha 
formách a podobách, ať již přímou prací s nadaným žákem nebo nepří-
mou – distanční formou za spolupráce příslušného vysokoškolského 
pedagoga.
 V rámci plánovaných projektových dnů navštíví vědečtí pracovníci 
univerzity partnerské školy a budou zde zábavnou formou představovat 
a přibližovat jednotlivé přírodovědné a technické obory a lákat nadané 
studenty na vědeckou činnost v univerzitních laboratořích. 
 Projekt je realizován ve spolupráci Přírodovědecké fakulty, Ústavu 

sociální práce a Fakulty informatiky a managementu UHK.
 Projekt Věda na dosah ruky, reg. č. CZ.1.07/2.3.00/45.0014 je spolufi nan-
cován z prostředků ESF a státního rozpočtu ČR prostřednictvím Operačního 
programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost.

OPOČENSKÝ SKŘIVÁNEK ZAZPÍVAL 
V KARLOVÝCH VARECH

Jako vítězka oblastního kola Karlovarský skřivánek 2014 v Opoč-
ně jsem postoupila do celostátního kola, které se konalo v Karlo-
vých Varech. A tak jsme se vydali s paní učitelkou a mojí rodinou 
na dlouhou cestu. Po příjezdu jsme byli ubytováni v hotelu Slovan 
a zbytek dne jsme strávili procházkou po kolonádě a ochutnává-
ním pramenů. Očekávaná soutěž Karlovarský skřivánek 2014 se 
v mé kategorii (nestudující sólový zpěv 2. stupně ZŠ) konala v úte-
rý 25. 3. 2014. Do této kategorie postoupilo 29 soutěžících z celé 
České republiky. Členy poroty byli pedagogové a hlasoví odborníci 
ze Státní konzervatoře Praha, Mezinárodní konzervatoře Praha 
a z Konzervatoře Pardubice.
 Od samého začátku jsem viděla perfektně připravenou soutěž 
a natěšené spolusoutěžící. Byla jsem plná očekávání, co mi soutěž 
přinese, a také trošku nervózní, jak se mi mé vystoupení povede. 
Velká konkurence mě vybičovala k nejlepšímu možnému výkonu, 
ale na umístění to nestačilo. Nevadí. Já jsem si to užila, zpívat budu 
dál a zkusím to příští rok znovu. Jsem velmi ráda, že jsem se mohla 
tak krásné soutěže zúčastnit. Touto cestou bych chtěla poděkovat 
vedení ZŠ Opočno a paní učitelce Jitce Račákové za přípravu na 
soutěž a podporu při ní. Terezie Sazimová, žákyně 9. A

Na celostátním kole v Karlových Varech. Foto: archiv autorky
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a atd.). o b r a z o v é  k a l e n d á r i u m  —

V našem kalendáriu přinášíme kulatá výročí vztahující se k jednot-
livým měsícům. Přestože jsem v kronice listovala velmi snaživě, ne-
objevila jsem nic. Buď jsem našla duben, ale rok končil jinou číslicí 
než čtyřkou, nebo naopak. Zastavme se tedy u jedné události, která 
nás zavede do Opočna před 200 lety, aniž známe měsíc.

V roce 1714 objednal hrabě Jeroným Colloredo zhotovení sochy 
Panny Marie, která zdobí dnešní Kupkovo náměstí. Na sousoší 
začal pracovat vlašský sochař Jan Baptista Bulla, o čtyři roky poz-
ději bylo slavnostně vysvěceno. Podobné sochy, tedy vysoký sloup 
s vedlejšími sochami, nacházíme na mnoha náměstích, jedná se 
o tzv. morové sloupy. Stavěly se většinou jako poděkování za to, že 
město přežilo morovou epidemii, někdy i jako prosba o ochranu 
před ní. Poslední velká epidemie moru byla v Evropě právě kolem 
roku 1714.

Výběr vedlejších soch nebyl náhodný
Ani Opočno, stejně jako další města, neponechalo nic náhodě. 
Latinský nápis na podstavci sochy oslavuje Bohorodičku jako 
ochranitelku před morem. Rovněž vedlejší sochy mají co do činění 
s touto nemocí, která si svou daň vybírala ve velkém. Čtyři sochy 
představují sv. Karla Boromejského, sv. Františka Xaverského, sv. 
Rocha a sv. Šebestiana. 
 Když jsem si je šla prohlédnout, hledala jsem především sv. Ro-
cha. Ten se totiž věnoval ošetřování postižených morem a stal se 
jejich patronem.

Jak poznáme sv. Rocha?
Většinou je možné se řídit atributy. A tak dříve, než jsem se vydala 
na cestu za sv. Rochem, nahlédla jsem do úžasné knihy Jamese Ha-
lla Slovník námětů a symbolů ve výtvarném umění. Dočetla jsem 
se (mimo jiné) toto:
 „Protože vykonal cestu do Říma, je Roch obvykle oblečen jako 
poutník s Holí a Mošnou. Mívá u sebe i Mušli, odznak poutníka… 

…Roch nadzvedává svou tuniku, aby ukázal příznačnou černou 
skvrnu na vnitřní straně stehna, na té části těla, kde se mor nejdříve 
projevoval. Provází ho jeho Pes… Scény z jeho legendy ho ukazují 
např. ve chvíli, kdy sám nakažený morem leží v pustině; jeho pes je 
poblíž nebo mu v hubě přináší bochník chleba; opatruje ho anděl.“
 Vybavena těmito znalostmi jsem se vydala na náměstí a mohu se 
pochlubit, že sv. Rocha jsem poznala na první „kouknutí“. Přesto 
se chci ještě podívat do jmenované knihy. Ona totiž ta slova, která 
v textu začínají velkým písmenem (Hůl, Mošna, Mušle, Pes), jsou 
odkazem na další hesla… Ale to už by byl článek moc dlouhý, pro-
tože určitě i tam narazím na odkazy na další hesla, atd., atd., atd… 
 Za letopiseckou komisi dm

  p o z n á v a c í  s o u t ě ž  —

Děkujeme za odpovědi. Na snímku byl opravdu dům čp. 169, 
mnozí z vás dokonce věděli, že se mu říkalo Krehanova vila. 
Kdo byl Josef Karel Krehan a čím to, že tento rodák z Kutné 
Hory „zakotvil“ právě v tomto domě? Pro odpověď sáhneme 
do opočenské kroniky, začneme dvěma rodinami, které se, jak 
už to občas bývá, spojily sňatkem. 

Rodina Hofmannova – snad až z Nizozemska
Poprvé mluví kronika o čp. 169 jako o domě Janellově. Karel 
Janelle v Opočně podnikal společně s bratry Hofmannovými 
a podle kroniky se jednalo o nizozemské průmyslníky, zabýva-
jící se bílením a barvením plátna. Do Opočna přišli kolem roku 
1780. 

Rodina Krehanova – Josef Karel Krehan
Josef Karel Krehan, syn měšťana v Kutné Hoře, se narodil 
v roce 1800. V sedmnácti letech byl poslán ke svému strýci, 
kontribučnímu na Opočně, a stal se berním praktikantem. Po-
dle kroniky tu neměl na růžích ustláno: „Při veliké šetrnosti 
strýcově byla jeho strava hubená. Za to neskrblil strýc udělová-
ním práce písařské. Často sedával v kanceláři přes půlnoc, píše 
při slabém svitu svíčky. Za štěstí pokládal, když strýc napsanou 
věc přijal a k přepsání nevrátil.“ Později však byl za strýcovu 
přísnost vděčný, možná i díky ní se brzy vypracoval, nakonec 
to „dotáhl“ na správce hospodářského dvora.
 

Rok 1828 – příběhy se spojují
Kronika: „Dne 7. června 1828 slavil Krehan sňatek s Karoli-
nou Hofmannovou, dcerou Felixe Hofmanna, bývalého spolu-
majitele bělidla a barevny na Opočně. Věrné jejich manželství 
zůstalo bezdětné. Nemaje dítek vlastních, pečoval o děti vůbec 
a přičiňoval se o vyšší vzdělání dítek opočenských.“ 
 Později Krehan vystoupil z knížecích služeb a staral se o hos-
podářství své manželky. Péče o vzdělání dětí mu však zůstala, 
nezapomínal na ně ani v době svého působení v úřadě purk-
mistra, kdy se každoročně staral o dary na ošacení chudého 
žactva. To bylo v letech 1850 až 1866. V roce 1866 zemřel na 
choleru. 

inzerce

Kupkovo náměstí v roce 1910. Foto: archiv LK

 
OTEVŘELI  JSME  PRO VÁS  NOVOU  VĚTŠÍ  PRODEJNU  

ZÁMECKÁ 63, OPOČNO  517 73

ŘEZANÉ KVĚTY – STOLOVÉ VAZBY
HRNKOVÉ KVĚTINY – SVATBY

 VELIKONOČNÍ DEKORACE



Čestný občan Opočna
Čestným občanem byl purkmistr Krehan jmenován roku 1864. 
Kronika neuvádí důvod jmenování, ale možná ho pochopíme 
z části textu věnovaného jeho úmrtí. „Krehan byl podprostřední 
postavy, důvěru vzbuzujícího obličeje, osobnost sympatická. Byl 
vždy k službám ochoten a svého hospodářství dbalý. Podporoval 
každý užitečný podnik radou a skutkem. Říkával, že jaro svého 
života svému vzdělání, léto knížecím službám a svému hospodář-
ství, podzim pak milému městu věnoval.“ Na Josefa Karla Kreha-
na máme památku dodnes – nedaleká ulice nese jeho jméno.

Od okresního domu ke zdravotnictví 
Podle kroniky koupil v roce 1901 dům se zahradou obchodník 
František Růžička, který oboje prodal Janu Gimbelovi. Od něho 
dům koupil v roce 1908 Okres opočenský a přestěhoval tam své 
úřední místnosti. Místo zde našla také okresní stravovna. V roce 
1938 se v domě otevřela politická expozitura a v roce 1941 se 
sem na několik let stěhovaly kanceláře městského úřadu. Podle 
knihy Opočno 1068–2000 byla v roce 1975 dokončena úprava 
domu na zdravotní středisko s ordinacemi lékařů a bylo zde zří-
zeno středisko administrativy nemocnice. Dnes je budova ma-
jetkem Královéhradeckého kraje a funguje v ní pohotovost.

 Nyní navštívíme jiný kout Opočna. Poznáte, kde byla poříze-
na tato fotografi e? Na vaše odpovědi se těšíme do příští uzávěr-
ky. Můžete je posílat e-mailem na adresu info@zusopocno.cz 
nebo smskou na číslo 739 145 521. Tentokrát se hraje o jednu 
z knih, které má ve své nabídce informační centrum.
A výherce minulé soutěže? Je jím paní Blanka Martínková.
 Za letopiseckou komisi dm

 Za letopiseckou komisi dmr o z h o v o r y  —

O  M A Ž O R E T K Á C H  J S E M  T O H O  M O C 
N E V Ě D Ě L A ,  T O  P Ř I Š L O  P O S T U P N Ě

V Opočně se dokončují přípravy na Národní šampionát ma-
žoretek a twirlingu České republiky a také naše město zde 
bude mít zastoupení – Mažoretky Colloredo Opočno. Sku-
pina byla založena v roce 2005 jako soubor tanečního oboru 
ZUŠ Opočno. Po několika letech sbírání zkušeností a pravi-
delného tréninku se v roce 2009 stala členem Svazu mažore-
tek České republiky a každoročně vystupuje na mnoha spole-
čenských akcích, účastní se přehlídek a soutěží po celé České 
republice. Věra Jurášková, umělecká vedoucí souboru, nám 
vyprávěla, v jakých disciplínách dívky soutěží a že stát se ma-
žoretkou obnáší tvrdý trénink.

Co vás přimělo vést v Opočně skupinu mažoretek?
K mažoretkám jsem se dostala v roce 2000 při své práci v ZUŠ, 
kdy jsem v Opočně sestavila první skupinu. Tenkrát probíhal 
v Opočně Polkafest, a tak mě napadlo, že by se při něm hodi-
lo vystoupení mažoretek, byly to malé holčičky z 1. a 2. třídy. 
O mažoretkách jsem toho ještě moc nevěděla, to přišlo postup-
ně. Ale už jako malá jsem se věnovala tanci.

Zvládla jste to však výborně a mažoretky jsou velmi úspěš-
né. Vzpomenete si na soutěže, kterých se vaše skupina 
účastnila?
V minulých letech se děvčata účastnila soutěží Svazu mažore-
tek České republiky, kde se v kategoriích skupiny a dua probo-
jovala až do fi nále Mistrovství Čech. V roce 2010 získala titul 
II. vicemistr oblasti. V následujícím roce pak v Chlumci nad 
Cidlinou vybojovala děvčata 1. místo v soutěžních kategoriích 
pochodové defi lé a pódiová formace a získala titul Mistr oblasti 
v kategorii Děti starší. Loni soutěžila ve více věkových katego-
riích v soutěžích NBTA a IMC a vždy postoupila do fi nále.

Letos se koná postupové a zemské fi nále Národního šampi-
onátu mažoretek a twirlingu ČR právě v Opočně. Uvidíme 
zde ty nejlepší mažoretky Čech, mezi nimi také Mažoretky 
Colloredo Opočno. Je to krásný úspěch, který stál dívky ur-
čitě mnoho hodin tréninku.
To, že se můžeme účastnit nejvyšších soutěží v České republice, 
je výsledkem několika let práce.

Dívky soutěží ve dvou disciplínách – mažoretky a twirling – 
jaký je mezi nimi rozdíl?
Rozdíl je ve stavbě choreografi e, mažoretky se zaměřují přede-
vším na pohyb v prostoru, pochod a jednodušší pohyb hůlky, 
twirlingové disciplíny zahrnují tanec s velmi obtížnými pohyby 
hůlky.

Co všechno porota u soutěžících hodnotí?
Hodnotí se přesný pohyb hůlky, sestavení choreografi e, taneč-
ní prvky, synchron, kostýmy a líčení.

Choreografi i dívkám připravujete sama?
Většinou již tvořím choreografi i s děvčaty společně, čím jsou 
starší, tím se na ní víc podílí.
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Víte, kde byla pořízena tato fotografi e? Foto: archiv LK

Věra Jurášková se svými svěřenkyněmi.
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Kdy a kam se na vás můžeme přijít podívat a podpořit Ma-
žoretky Opočno?
Fandit nám můžete přijít na Národní šampionát 12. 4. od 
8 hodin do tělocvičny středí školy v Opočně, kde proběhne 
v 9 hodin slavnostní zahájení, dále nás čeká 26. 4. přehlídka 
v Lomnici nad Popelkou, tentýž den soutěž sól a duí v Klato-
vech, 4. 5. soutěž skupin v Chlumci nad Cidlinou, 10. 5. fi nále 
soutěže IMC v Dubňanech u Brna, 5. 7. vystoupení na festivalu 
K. Pšeničného v Přepychách a na mnoho dalších akcí. (th)

H O S P I C O V O U  P É Č I  U  N Á S   P O J I Š Ť O V N Y 
N E H R A D Í .  M U S Í M E  S E  S T A R A T  S A M I

V minulém čísle Opočenských novin 
vyšel článek pana dokotora Miliče 
Světlíka o vznikajícím domácím hospi-
cu Svítání, jehož služeb mohou využít 
i lidé z Opočenska.  Zeptali jsme se na 
několik doplňujících otázek.

Pane doktore, můžete nám přiblížit, 
jaká je současná situace kolem vzni-
kajícího hospice?

Byli jsme zaregistrováni odborem zdravotnictví při úřadu 
Královehradeckého kraje, takže můžeme ofi ciálně naši čin-
nost provozovat. V této době máme již  čtyři týdny na odbo-
ru zdravotnictví Královehradeckého kraje podanou žádost 
o registraci zdravotnického zařízení se všemi k tomu poža-
dovanými dokumenty – úřední  schválení  očekáváme v nej-
bližších dnech. Pronajali  jsme a ze sponzorských darů zatím 
částečně vybavili naši centrálu v Rychnově nad Kněžnou. 
Jedná se o kancelář, sklad materiálu a nezbytných přístrojů 
nutných pro provoz. 

Na jakém právním principu vlastně hospic funguje?
Náš původní plán pracovat pod zastřešením rychnovské 
charity ztroskotal pro průtahy a malý zájem uvedené insti-
tuce. Byli jsme  nuceni jít svou vlastní cestou a  tedy cestou 
obecně prospěšné společnosti. Nevýhodou této instituce je 
ovšem způsob jejího fi nancování. 

Jakým způsobem je domácí hospicová péče hrazena?
Hospicovou péči v České republice nehradí zdravotní pojiš-
ťovny, jsme tudíž nuceni získávat veškeré prostředky  cestou 
fi nanční podpory ze strany sponzorů. Hlavní starostí je se-
hnat  dostatek peněz na platy sester. Jedná se o mladší ženy 
s rodinami, které opustily svá zajištěná zaměstnání a vydaly 
se cestou služby umírajícím a jejich rodinám. My, lékaři, za 
práci v hospici žádnou fi nanční odměnu nepožadujeme. 
 Částečnou, spíše symbolickou úhradu budou hradit paci-
enti a jejich rodiny (asi 1/10 nákladů), ostatní příjem plyne 
pouze z darů. 

Daří se vám získávat prostředky na provoz? 
Snažíme se založit spolek přátel našeho hospice, tedy okruh 
lidí, kteří  by nás podporovali podle svých možností v pra-
videlných měsíčních příspěvcích. Na nezbytné přístroje 
nutné ke schválení  činnosti  jsme získali prostředky od 
jednotlivých sponzorů, fi nančně nás podpořily také některé 
organizace, obce i města – např. Kostelec nad Orlicí, Opoč-
no (opočenským zastupitelům bych zde chtěl  za tuto pod-

poru upřímně poděkovat). Velmi významnou částku nám 
daroval a do budoucna i dál přislíbil podporu Sbor Církve  
bratrské z Bystrého, který tím mj. také naznačil směr, jímž  
by se, správně pochopeny, mohly ubírat tolik diskutované 
církevní restituce.

Jaké jsou zkušenosti z dosavadní činnosti hospicu?
Naší péčí prošlo v uplynulém roce několik pacientů. Jednalo 
se převážně o lidi z řad přátel a známých, též o příbuzné něko-
ho z nás. Čekáme, že po úředním schválení a registraci, kdy 
bude naše činnost plně právně legalizována, se tato rozvine 
naplno. To by mohlo  proběhnout  do konce měsíce března 
tohoto roku. Již nyní nás kontaktují někteří nemocní, jejich 
rodiny, ale i praktičtí lékaři, kterým hospicová služba v regi-
onu chybí.

Můžete ještě zmínit rozdíl mezi domácí péčí a mobilním 
hospicem?
Náš tým se zásadně stará o onkologicky nemocné v termi-
nální (konečné) fázi onemocnění. Na rozdíl od domácí péče 
je součástí týmu hospice vždy lékař se znalostmi paliativní 
medicíny. Sestry, které s námi pracují,  jsou po celých 24 ho-
din připraveny kdykoli za pacientem vyjet. Dalším článkem 
této péče je psycholog a sociální pracovnice.
 Na závěr chci povědět, že jsme vděčni všem, kteří potřebu 
této naší služby pochopili a pomohou nám  ji svojí podpo-
rou rozvíjet a plně realizovat. Každá pomoc je vítána.  (red)

n o v i n k y  z  í č k a  —

„ K U P K O V Y  D Ě T I “  V  P A Ř Í Ž I

V sobotu 5. dubna byla 
na radnici města Puteaux 
u Paříže zahájena výsta-
va obrazů Les enfants 
de Kupka. Vernisáže se 
zúčastnili i zástupci měs-
ta Opočna, ve kterém se 
František Kupka, jeden 
z nejvýznamnějších čes-
kých umělců, narodil. Vý-
stava je výsledkem spolu-
práce obou partnerských 

měst. Spolu se starostkou Puteaux paní Joëlle Ceccaldi-Ray-
naud a starostou Opočna panem Štěpánem Jelínkem zahájila 
vernisáž velvyslankyně České republiky v Paříži paní Marie 
Chatardová.  Výstava návštěvníkům přiblíží vztah současné 
generace mladých tvůrců k odkazu českého velikána.  
 Zprávu z akce přineseme v příštím vydání. (pa)

Setkání – domácí hospic o.p.s.
Domácí hospicová péče Rychnov nad Kněžnou

Kontakt:
Mgr. Andrea Kolaříková 733 694 162

e-mail: hospic.setkani@seznam.cz
www.hospicrychnov.cz

číslo účtu: 107-5655350207/0100
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F E S T I V A L  O P O Č N O  F R A N T I Š K A  K U P K Y 
M Á  V L A S T N Í  W E B O V É  S T R Á N K Y

Ke čtvrtým narozeninám festivalu 
Opočno Františka Kupky jsme v in-
formačním centru připravili jeho 
vlastní  webové stránky. 
 Najdete na nich informace k ak-
tuálně konaným akcím, ohlédnutí za 
předchozími ročníky, ale i informace 
o životě a díle samotného autora. 
 Pro zajímavost jsme zařadili také 

přehled článků a statí o Františku Kupkovi publikovaných v po-
sledních letech na českém internetu. Výčet, který průběžně dopl-
ňujeme, jistě není kompletní, dokazuje však trvalý zájem o Kup-
kovo dílo.  (dš)

Opočno Františka Kupky najdete nově 
na webu kupka.opocno.cz

N E J L E P Š Í  Č A R O D Ě J N I C E  V Y H R Á V Á

Junák – svaz skautů a skautek v Opočně pořádá soutěž pro 
děti o nejlepší vyrobenou čarodějnici. Soutěžící mohou vytvá-
řet čarodějnice z čehokoli, jedinou podmínkou je, že nesmí 
být vyšší jak 50 cm. Vaši čarodějnici přineste do 18. dubna 
2014 do Informačního centra Opočno, kde budou všechny od 
21. do 28. dubna vystaveny. Během této doby můžete přijít 
do IC a dát hlas té nejlepší čarodějnici. Pozor! První tři místa 
s největším počtem hlasů budou odměněna. Vyhlášení NEJ 
ČARODĚJNICE proběhne 30. dubna hlavní čarodějnicí 
v Lišťovině v 18.45 hodin. 
 Po skončení soutěže budou vyrobené čarodějnice věnová-
ny na Dětskou kliniku hematologického oddělení v Hradci 
Králové. (th)

k a l e n d á ř  a k c í  —

pátek 11. dubna 
od 18 hodin 
v Mariánském 
kostelíku

VELIKONOČNÍ KONCERT –
STABAT MATER
Kompozice barokního italského mistra G. B. 
Pergolesiho Stabat Mater v podání profesio-
nálních sólistek. Pořádá město Opočno.

sobota 12. dubna 
od 8 hodin 
v tělocvičně 
střední školy

NÁRODNÍ ŠAMPIONÁT 
MAŽORETEK A TWIRLINGU
Pořádá občanské sdružení Mažoretky 
Opočno a město Opočno.

sobota 12. dubna 
od 15 hodin 
v KND

JUNÁK OPOČNO DĚTI PRO DĚTI
Kulturní vystoupení, ochutnávka veliko-
nočních dobrot a výstavka výrobků dětí. 
Pořádá Junák – svaz skautů a skautek ČR.

21. – 28. dubna 
v Informačním 
centru 

SOUTĚŽNÍ VÝSTAVA ČARODĚJNIC
Pořádá Junák – svaz skautů a skautek 
v Opočně a město Opočno.

úterý 22. dubna 
od 17.30 v KND

ZNAKY A PEČETI OPOČENSKÉ-
HO PANSTVÍ
Promítání a vyprávění RNDr. Renaty 
Pavlíčkové. Máte možnost zhlédnout jedi-
nečnou sbírku opočenských pečetí.
Pořádá letopisecká komise města Opočna.

neděle 27. dubna 
od 15 hodin v KND

ČERTŮV HRAD
Pořádá divadlo Opočenský Kašpárek.

středa 30. dubna 
od 18 hodin na 
Kupkově náměs-
tí a v Lišťovině

ČARODĚJNICE
Pořádá Junák – svaz skautů a skautek 
ČR a město Opočno.
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Předprodej v stupenek v informačním centru.
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p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

Z A S T A V E N Í

Když jsem v neděli přistoupil před 18. hodinou v kostele Nej-
sv. Trojice k paní místostarostce Šárce Škrabalové s otázkou 

„Kdo za to může?“, uvedl jsem ji do mírných rozpaků.  Na 
chvilku. „Mám na mysli právě skončený koncert.“ S trochou 
nejistoty, co bude následovat, přiznala: „Já. Já sama.“ Hra 
skončila, když jsem jí v již uvolněné atmosféře začal děkovat 
za krásné zastavení s hudbou, které pro nás připravila. Ně-
kdo namítne: Requiem, to zrovna nemusím. A v takovémhle 
počasí, to už vůbec. Ale kdyby viděl desítky členů tří pěvec-
kých sborů, orchestr (celkem na osmdesát účinkujících) na 

„podiu“, a posléze slyšel, s čím k nám přijeli,  možná by všech-
no viděl jinak. K tomu slušně zaplněný kostel těmi, kteří si na-
šli čas, zatoužili se zastavit, pobýt v tu chvíli spolu a naslou-
chat. Závěrečný dlouhotrvající potlesk byl vyjádřením díků, 
uznání a obdivu nejen pro účinkující. Pro nás, kteří jsme tam 
byli, ještě doplním názvy obou přídavků, které zazněly jako 
poděkování publiku: Ave verum corpus W. A. Mozarta, Inter-
mezzo Sinfonico (z opery Sedlák kavalír) Pietra Mascaniho. 
A venku? Ani se neptejte. Na světě je nadmíru krásně, až na... 
Ještě jsem zapomněl. Koncert pořádalo město Opočno.
 Trochu se omlouvám za tu otázku: Kdo za to může? 
Máme ji v sobě spojenou od věku útlého spíš s „vyšetřová-
ním“. Kdo rozbil to okno? Kdo shodil tu vázu? Kdo začal 
tu rvačku? Kdo ti to říkal? ... Ty tři tečky znamenají, že vás 
chci vtáhnout do děje podobnými otázkami z vašich zkuše-
ností, a přimět vás abyste se nejen ptali – a když už, tak pro-
sím na místě, kde leží odpověď. Dále. Mezi zbytečné patří 
např. otázka, Kdo v posledních dnech po ránu „zadýmuje“ 
Zborovskou ulici? Zbytečná je proto, že vyjdu-li ven, vidím 
to sám. Ano, uhodli jste, je to vítr, který zrovna vane „tak 
nějak“ od hor. Ale ani „vyšetřovací“ otázky mnou uvedené 
nejsou, jak život potvrzuje, těmi pravými, protože odpověď 
na ně málokdy vede k „pachateli“. Okno přece nejčastěji 
rozbíjí průvan, jindy von nám tam vletěl balón, u klukovské 
rvačky (ale i u války dospělých) se dozvíme, že von si začal, 
u pomluvy zase – a víš, že si ani nevzpomenu, nebo vono se 
tam o tom mluvilo... Ale všechno chce trpělivost, vytrvalost, 
a hlavně nenechat se odbýt.
 A ještě poslední otázku: Kdo za to může?
 I tady začnu zeširoka. Léta jsem více méně ze setrvačnosti 
pročítal noviny, hledal v nich, co by mne upoutalo, a protože 
toho bylo čím dál míň, dostal jsem se k pouhému prolisto-
vání. Bylo mi to trochu líto, protože se známe bezmála čtvrt 
století. Šeď, která je provázela po všech stránkách i na vět-
šině stránek, rozbíjely pravidelné příspěvky o historii měs-
ta (z pera dm), věcné informativní řádky městského úřadu 
měly také své čtenáře, stejně jako sportovní stránka. Pole-
mika se vytratila úplně, esej jakbysmet. Přiznám se, že tento 
rok jsem byl velice nedbalým čtenářem. Všeho. Moje mysl 
chodila jinými cestami. A najednou mi přišly noviny v no-
vém kabátu. Barevnost jsem zaznamenal již dřív, ale obsah! 
Abych to neprotahoval, se zájmem jsem je přečetl takříkajíc 
od A do Z. Opočenské noviny č. 4. Rád se k nim ještě vrátím.
 Odpověď na otázku Kdo za to může? znám a rád pro-
zradím. Za všechno, co se týká novin, může redakční rada, 
potažmo její šéfredaktor. Jejich jména najdete v tiráži. A já 
dodám: Děkuji (moc), smekám (klobouk) a držím palce. 
A pomněte, že jedna vlaštovka jaro nedělá. Ivo Kašpar

KDYŽ SE SEJDE PANKÁČ, ZAJÍČEK A KOČIČKA

Masky, hry, soutěže, 
tancování a nakonec 
bohatá tombola, tak 
vypadal karneval ve 
Sluníčku. Děti se sešly 
v úterý 25. 3. po deváté 
hodině a začaly se s po-
mocí rodičů měnit ve 
veselé maskované po-
stavičky. V 9.30 už byly 

všechny připraveny na karneval a mohli jsme začít.
 Sešlo se nás 16 dětí a 14 rodičů a tělocvična TJ Sokol byla hned 
plná života. Pirát, myslivec, kovboj, včelka mája, motýlek, čaro-
dějka, fotbalista, tučňáček, čertice, Bořek stavitel, námořník, 
pankáč, zajíček, kočička a další, ti všichni nás přišli navštívit. 
 V nabitém programu jsme nezapomněli ani na doplnění ener-
gie. Dětem moc chutnaly sušenky, perníčky, bábovka, ovoce, 
křupky a tyčinky a doma snad už nemusely ani obědvat. Děti byly 
skvělé a téměř všichni v maskách vydržely až do konce.
 Děkujeme všem, kteří dětem darovali drobnosti do tomboly 
i všem rodičům, kteří se aktivně zúčastnili. Věříme, že jste si to 
s dětmi užili jako my!
 Za kolektiv rodičů RC Sluníčko, Marika Nachtigalová

V Ý S L E D E K  S B Í R K Y  P R O  Ú T U L E K  L U K A V I C E

Ve dnech 24. – 28. 3. se v Opočně konala materiální sbírka 
pro útulek Psí domov Lukavice. Lidé měli možnost přinést 
krmení pro psy a kočky, staré deky, lůžkoviny, misky a další 
potřebné věci do Informačního centra Opočno nebo do cho-
vatelských potřeb U MIKEŠE. 
 V sobotu 29. 3. byly všechny věci odvezeny do lukavického 
útulku. Bylo nám potěšením předat přes 120 kg granulí, více 
než 30 masových konzerv, kapsičky, piškoty, pamlsky, pytle 
s těstovinami, ale i hračky, psí vodítka a obojky, hromadu dek, 
lůžkovin a psích pelíšků.
 Lukavický útulek moc děkuje všem, kteří se do sbírky zapo-
jili a podpořili tak přes 70 pejsků a kočiček. Poděkování patří 
především městu Opočno, které sbírku organizačně podpoři-
lo, a také slečně Sejkorové z chovatelských potřeb U MIKEŠE, 
která se do sbírky také zapojila a darovala granule, konzervy, 
pamlsky a hračky.
 Za všechny chlupáče z útulku ještě jednou srdečně děkujeme!

Tahle hromádka putovala do Lukavice z informačního centra.
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v y š l o  v  t i s k u  —

K D Y Ž  J I  M I L U J E Š ,  N E N Í  C O  Ř E Š I T

Výhodou názorového sloup-
ku v novinách je to, že se ne-
musím jako kolegové noviná-
ři držet strohých faktů, ale 
mohu být subjektivní, až leh-
ce zaujatý. A to já ve věci na-
vracení opočenského zámku 
do rukou šlechtického rodu 
Colloredo-Mansfeld asi pros-

tě jsem. Na zámku jsem totiž vyrostl. Celé mé dětství je spjato 
s onou nádhernou památkou. Prarodiče byli v Opočně na zám-
ku kastelány, můj život byl životem na zámku. Hraběnku Kris-
tinu Colloredo-Mansfeldovou miluji hned od prvního setkání – 
přijela k „nám na zámek" na návštěvu a přivezla Mozartovy 
kuličky (typická rakouská čokoládová cukrovinka – pozn. au-
tora). To je moje první vzpomínka na ni. Asi to bylo těsně po 
revoluci, rok nevím. Chuť něčeho v té době zcela nedostupné-
ho byla slovy nepopsatelná. Podmanit si dítě je tak snadné!
 Avšak s rostoucím věkem a vcítěním se do situace opočen-
ského zámku jsem byl stále více na její straně (ostatně jako 
celá naše rodina), doufaje, že se majetek opět navrátí do jejích 
rukou.
 Před pár dny vydal Ústavní soud rozhodnutí, že se nárok 
na státní zámek v Opočně musí znovu projednat, neb Kristina 
Colloredo-Mansfeldová přišla s novými důkazy. Spor o pan-
ství se táhne již třiadvacet let. Je smutným faktem, že ani za tak 
dlouhou dobu nedokázaly státní orgány pevně rozhodnout, 
kdo má na zámek jednoznačný nárok.
 Výroky jednotlivých soudů střídaly jiné, diametrálně od-
lišné. Zámek se na pár let vrátil hraběnce a posléze jí byl opět 
uzmut. My u nás doma na to máme již takové ustálené spojení: 

„Jak u blbejch".
 Celková otázka je však tato: postará se o majetek lépe stát, 
nebo původní majitel? Skálopevně věřím, že majitel.
 Stát má tisíce jiných priorit. S případným rozhodnutím ve 
prospěch rodu Colloredo-Mansfl edů bych doufal i ve svěží im-
pulz do zkostnatělé soustavy zámeckého života.
 Turisty obdivovaní pávi jsou již léta pryč, nebýt sokolníků 
(a soudů), o zámku není slyšet. V zimě je park uzavřen a nád-
herný zámecký letohrádek je domem duchů. To vše se táhne 
již léta. Stát šanci měl, teď je načase, aby ji dostala opět rodina 
Colloredo-Mansfeldů. S defi nitivní platností.
 Jan Ježdík (článek vyšel v Rychnovském deníku)

P O  O B C H V A T U  V O L Á  O P O Č N O 
Z A T Í M  M A R N Ě

Již pěknou řádku let volají obyvatelé města i jeho vedení po 
obchvatu, který by ulehčil centru města. Doprava je tam to-
tiž velmi hustá. Ačkoli se na podzim zdálo, že se blýská na 
lepší časy, naděje na obchvat už zase ochladly.
 Obchvat je sice stále „ve hře", vypadá to však, že se ho 
město jen tak nedočká. Není navíc samo, které po takové 
stavební akci volá.

Ozývají se také další města

Podobná situace jako v Opočně je i v Borohrádku, Častolo-
vicích či Doudlebách nad Orlicí.
 Po obchvatu navíc touží i obyvatelé měst, která leží 
v okresech sousedících s tím rychnovským.
 Například v Novém Městě nad Metují stovky lidí pode-
psaly petici, ve které žádají vybudování obchvatu.

Všichni se nejspíš nedočkají
 Nejdůležitější roli budou hrát fi nance a je pravděpodob-
né, že se na všechna města nedostane. Opočenský obchvat 
se přitom řeší již mnoho let, projektová dokumentace 
pochází z roku 2006 a je prý v současnosti aktualizována 
a upřesňována.
 „V tuto chvíli je vydané platné územní rozhodnutí, nicmé-
ně je potřeba aktualizovat projektovou dokumentaci a další 
dokumenty. Rozhodující bude také situace kolem možností 
čerpání peněz z evropských fondů," uvedl ke stavbě obchva-
tu v Opočně Karel Janeček, náměstek hejtmana Králové-
hradeckého kraje.
 Podle informací Deníku byl v roce 2006, kdy se o stavbě 
začalo reálně uvažovat a zpracovaly se potřebné podklady, 
odhad ceny výstavby kolem 450 milionů korun.
Stavba by se však měla dělat po etapách.
 Jedna část by tak podle hrubých odhadů mohla vyšplhat 
ke 150 milionům korun.
 Kdy by se však toto dílo mohlo stát realitou a nejenom 
kresbou na papíře, nechce nikdo odhadovat.

Celá strana 19×26 cm 2720 Kč

1/2 strany 19×13 cm 1400 Kč

1/4 strany 9,5×13 cm 720 Kč

1/8 strany 9,5×6,5 cm 370 Kč

INZERUJTE U NÁS
tic@opocno.cz, 494 668 111

inzerce

Koupím poštovní známky, pohledy, obálky, staré bankovky, 
tuzexové bony, losy, staré akcie, jízdenky ČSD, jízdní řády, 
celé sbírky – větší množství – pozůstalost po sběrateli. Pla-
tím v hotovosti nejvyšší možné ceny.Info: tel.: 724 22 92 92

Obchvat Opočna zůstává zatím jen na papíře.
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„Oblast je koncipována na dvě půlky, stačilo by nám, kdyby 
se začalo dělat něco s tou severní částí od Dobrušky směrem 
na České Meziříčí, zde je to nejkritičtější. Druhá polovina 
okolo Lišťoviny vyjde o mnoho dráž kvůli obrovskému pře-
mostění," vysvětluje starosta Opočna Štěpán Jelínek.

Začátek stavby prý nemohou ovlivnit
 Starosta také tvrdí, že vedení města není schopno reali-
zaci obchvatu ovlivnit. „Je to rozhodnutí kraje, ale je už vy-
pracovaná projektová dokumentace i územní rozhodnutí," 
poznamenává.
 Stížnosti obyvatel totiž často padají právě na hlavu zastu-
pitelů a starosty. Většina z nich by však chtěla, aby se dopra-
va v centru zlepšila.
 „Obchvat by byl pro Opočno nejdůležitější. Je však prav-
da, že by mohl být mínusem pro místní obchodníky," říká 
dvaašedesátiletá Vladimíra Pinkasová a není sama, kdo si 
to myslí.
 „Obchvat by byl určitě potřeba," tvrdí i zástupce mladší 
generace, šestatřicetiletý Tomáš Kovář, se kterým soulasí 
i další z místních.
 „O obchvatu se mluví už třicet let, ale zatím se nic neděje. 

Nejvíc všem vadí kamiony.
 Děti musí přecházet hlavní silnici, není to zrovna bezpeč-
né,“ myslí si Jindřiška Kovářová.
 Starosta na otázky Opočeňáků, které se vztahovaly k ob-
chvatu, odpovídal i na zasedání zastupitelstva města. Vy-
světloval jim, že Opočno nemůže situaci vyřešit a ani s ní 

„pohnout“ kupředu. „Musíte se obrátit na kraj, ten o tom 
rozhoduje,“ sdělil příchozím.  Barbora Zemanová
 (článek vyšel v Rychnovském deníku)

s p o r t  —

N A  J A Ř E  B U D U  S P O L É H A T  N A  Z K U Š E N É 
H R Á Č E  A  N A V R Á T I V Š Í H O  S E  P O L Á K A

Jako poslední z krajských soutěží zahájila poslední březno-
vý víkend jarní odvety I. B třída. Tato sezóna se hraje novým 
systémem. Byly vytvořeny regionálně čtyři skupiny po osmi. 
Týmy z Rychnovska hrály skupiny C a D. Po podzimní části 
si to čtyři nejlepší týmy z obou skupin na jaře mezi sebou 
rozdají o postup do I. A třídy. Naopak čtyři nejhorší z obou 
skupin se budou rvát o udržení v soutěži. Body z podzim-
ní části se mažou a týmy jsou bonifi kovány třemi, dvěma 
a jedním bodem. Opočno skončilo po podzimu ve skupině 
C předposlední a v jarní části bude hrát o udržení soutěže 
pro příští sezónu.

Před jejím začátkem jsme položi-
li několik otázek trenérovi Spar-
taku Opočno Janu  Jánskému.
 
Jak byste zhodnotil podzimní 
sezónu?
Podzimní sezóna byla pro nás 
velkým zklamáním. Jsem zkla-
maný tréninkovou morálkou 

a docházkou, ale také předvedenými výkony. Nečekal jsem, 
asi nejsem sám, že skončíme předposlední. Oproti minulé 
jarní sezóně to byla z naší strany mizérie a nezvládali jsme 
koncovky zápasů, což je důsledkem špatné fyzičky. Také 
nám po jaru chyběli tři hráči – brankář Krulich, záložník 
Reichl a útočník Ondra Polák.

Kdy jste zahájili přípravu a jste s jejím průběhem spokojený?
Začali jsme v lednu, ale docházka byla špatná. Máme v týmu 
vysokoškoláky, tak ti v týdnu chyběli. Dnes to je špatné asi 
všude. I přípravné zápasy jsme odehráli v kombinované se-
stavě s hráči béčka.

Kolik jste odehráli přípravných zápasů a s jakými výsledky?
Šest zápasů: Opočno – Smiřice 4:2, Bílá Třemešná 3:9, Lípa 
A 5:1, SK Miletín 6:1, Hronov 1:3, Provodov 2:5.     

Proběhly během zimní přestávky změny v kádru nebo 
realizačním týmu?
Žádné změny nebyly.

Na koho budete v jarních odvetách spoléhat?
Budu spoléhat na zkušené hráče a navrátivšího se Ondru Po-
láka, který v přípravných zápasech prokázal, že bude posilou.

Jak hodnotíte po polovině sezóny nový model soutěže?
Nový systém se mi nelíbí, hodnotím ho záporně, já byl proti 
němu už před startem podzimu. Žádné plus nevidím, navíc 
s některými týmy se utkáme čtyřikrát za sezónu.

S jakým cílem půjdete do jarní části?
Jednoznačným cílem je záchrana! Pak hrát také pěkný fot-
bal a nehonit záchranu v posledních kolech.  
 Matrin Šnajdr (článek vyšel v Orlickém týdeníku)

ROPZIS JARNÍCH ZÁPASŮ OPOČENSKÉHO ÁČKA

SO 29. 3. OPOČNO – MACHOV 3:2

SO 5. 4. VAMBERK – OPOČNO 16.30

NE 13. 4. OPOČNO – ČESKÉ MEZIŘÍCÍ 16.30

NE 20. 4. ČERNÍKOVICE – OPOČNO 17.00

NE 27. 4. PŘEPYCHY – OPOČNO 17.00

ČT 1. 5. OPOČNO – PŘEDMĚŘICE 17.00

NE 4. 5. BOROHRÁDEK – OPOČNO 17.00

ČT 8. 5. MACHOV – OPOČNO 17.00

SO 10. 5. OPOČNO – VAMBERK 17.00

SO 17. 5. ČESKÉ MEZIŘÍČÍ – OPOČNO 17.00

SO 24. 5. OPOČNO – ČERNÍKOVICE 17.00

SO 31. 5. OPOČNO – PŘEPYCHY 17.00

SO 7. 6. PŘEDMĚŘICE – OPOČNO 17.00

SO 14. 6. OPOČNO – BOROHRÁDEK 17.00

Rušná doprava trápí Opočno už dlouho. Foto: Irena Voříšková
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S E Z Ó N U  Z A K O N Č I L I  P R V N Í M  M Í S T E M 
V  T U R N A J I

Mladí  opočenští hokejisté  ročníku  2005  zakončili  úspěš-
nou  sezónu  1. místem  na  hokejovém  turnaji  v  Lanškrouně.
V sobotu  22. 3. 2014 se mladí hokejisté r. 2005 zúčastnili 7. 
ročníku Memoriálu  J. Jandíka v Lanškrouně. Na tomto tur-
naji předvedli výkony, které je zdobili po celou letošní sezó-
nu, a celým turnajem prošli bez porážky.  Musíme všechny 
pochválit za nasazení, bojovnost a pěknou kombinační hru.

Účastníci turnaje: Orlíci Lanškroun, HC Baroni Opočno, 
HC Bobři Valašské Meziříčí, TJ Loko Česká Třebová 

Výsledky:
HC Opočno – HC Orli Lanškroun    10:1
Branky: Paseka, Paseka (Dvořák), Paseka, Krivčík, Krejzlová 
(Paštika), Paseka, Krivčík (Petera), Paseka, Dvořák, Krivčík 
(Kahanec).

HC Opočno – HC Valašské  Meziříčí     10:4
Branky: Paseka (Dvořák), Paseka (Dvořák), Paseka (Dvo-
řák), Krivčík (Kahanec), Krivčík, Petera, Paseka, Petera, Ha-
vlíček (Paseka), Petera. 

HC Opočno – TJ LOKO Česká  Třebová      15:6
Branky: Paseka (Dvořák), Paštika, Dvořák (Paseka), Kaha-
nec (Petera), Krivčík (Kahanec), Krejzlová (Sobotka), Havlí-
ček, Dvořák (Havlíček), Krivčík, Paseka (Havlíček), Dvořák 
(Paseka), Kahanec (Petera), Krejzlová, Petera, Dvořák (Pa-
seka). 

Sestava: Štěpán Paseka, Lukáš Havlíček, Lukáš Dvořák, 
Maxmilián Petera, Petr Krivčík, Jan Kahanec, Petr Sobotka, 
Radek Paštika, Adéla Krejzlová. Brankář: Jaroslav Serbousek 

Střelci: Štěpán Paseka 11, Petr Krivčík 7, Lukáš Dvořák 5, 
Maxmilián Petera 4, Adéla Krejzlová 3, Lukáš Havlíček 2, Jan 
Kahanec 2, Radek Paštika 1

Nejlepší hráč HC Opočno: Štěpán Paseka 

Konečné pořadí turnaje:
1. místo HC Baroni Opočno
2. místo Orli Lanškroun
3. místo HC Bobři Valašské Meziříčí
4. místo TJ Lokomotiva Česká Třebová

 Právě skončená sezóna krajského přeboru byla pro oba roč-
níky 2005/04  velice pozitivním přínosem. Kluci a děvčata 
nasbírali v bohatém programu víkendových zápasů mnoho  
hokejových zkušeností a také poctivý přístup v trénincích 
jim pomohl získat další dovednosti, které mohou plně využít 
v dalších letních sportech.
 Všichni naši hokejisté tvoří základ  ve fotbalových klubech 
v Opočně, Českém Meziříčí a  Novém Městě nad Metují. Dva 
naši hokejisté také reprezentují TK Kvasiny v krajském teni-
sovém přeboru.
 Toto vše by se neobešlo bez pomoci trenérů, spolupráce ro-
dičů a výrazné podpory vedení klubu HC Opočna. Všem patří 
velké poděkování a přání všeho dobrého.  HC Opočno

C Y K L I S T I C K Á  S E Z Ó N A 
N A  R Y C H N O V S K U  Z A Č Í N Á

Jaro o sobě dává delší dobu vědět, a když jsme ho uvítali 
také v kalendáři, tak i ti poslední pochybovači vytáhli kola 
z garáží, promazali řetězy, oprášili helmy, aby pak zmateně 
pobíhali po bytě po té, co vyházeli půlku šatníku doprostřed 
pokoje, rozčilujíce se na partnerku, kam že to zase zalo-
žila věci na kolo. Pro ty z vás, kteří máte potřebu poměřit 
síly s ostatními, nebo třeba jen chuť okusit atmosféru cyk-
listických závodů, je tu Dobrušský pohár. Ten vloni oslavil 
významné jubileum a letos vstoupil již do své jednadvacáté 
sezóny.
 Dobrušský pohár nabízí sportovní vyžití pro všechny vě-
kové kategorie, nejmenšími počínaje a závodníky, jejichž 
narození se datuje kolem roku 1940, konče. Věkovým ka-
tegoriím je přizpůsobena také délka jednotlivých závodů 
a časy jsou následně porovnávány s výsledky ostatních zá-
vodníků ve stejné kategorii. Délka závodů začíná na 10 kilo-
metrech a končí u bezmála 90 kilometrů. Celý seriál závodů 
startuje již v neděli 13. 4. 2014 časovkou v Pulicích a nabíd-
ne kromě horských kol již zmiňovaný silniční závod, který 
své účastníky provede z Olešnice v Orl. horách přes Šerlich, 
Orlické Záhoří a Bartošovice, aby se všichni vrátili zpátky 
do Olešnice na náměstí. Pohár fi nišuje posledním závodem 
horských kol v neděli 7. 9. 2014 v ulicích města Dobrušky. 
Rozpis závodů naleznete spolu s dalšími informacemi na 
www.triclub.dobruska.cz. Na všech závodech je zajištěné 
občerstvení jak pro závodníky, tak pro fanoušky, takže ne-
váhejte, vytáhněte kolo a přijďte si poměřit síly se sousedem, 
anebo mu můžete přijít alespoň fandit. Dobrušský pohár je 
pro každého!  Jan Hoder
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Opočenské hokejové naděje. Foto: archiv HC Opočno


